
رییــس انجمــن تولیدکننــدگان و
تأمینکنندگان برنج ایران: بدون
حمـایت دولـت نمیتـوانیم بـازار

برنج را مدیریت کنیم

محمد مختاریانی گفت: دولت با اعلام سیاست خود برای مدیریت بازار
برنج در سال جدید، پرداخت مطالبات ارزی سال گذشته و حمایت از
ادامه طرح خرید برنج توسط بخش خصوصی، به تداوم آرامش و ثبات

بازار برنج کشور کمک کند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از روابط عمومی انجمن تولیدکنندگان و تأمینکنندگان برنج ایران،
محمد مختاریانی اظهار داشت: برای باقی ماندن برنج به عنوان دومین
محصول غذایی پرمصرف کشور، در سفره تمامی هموطنانمان، بخش خصوصی

نیازمند همراهی و همکاری دولت است.

وی با بیان اینکه بهرغم درخواستهای مکرر برای تشکیل جلسه همچنان
وزارت جهاد کشاورزی سیاستهای اتخاذ شده برای بازار برنج در سال
جدید را اعلام نکرده است، ادامه داد: با توجه به اینکه بخشی از
نیاز بازار کشور به برنج از محل واردات تامین میشود، وزارت جهاد
کشاورزی باید سیاستهای دولت در سال جدید را اعلام و بخش خصوصی را
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از بلاتکلیفی در بیاورد و وضعیت ثبت سفارش برنج را مشخص نماید.

با تولید خوب برنج داخلی بازار با واردات
یک میلیون تن متعادل میشود

مختاریانی با اشاره به مطالبات باقیمانده واردکنندگان از سال
گذشته، تاکید کرد: بانک مرکزی و وزارت جهاد کشاورزی باید هرچه
سریعتر در خصوص پرداخت مطالبات ارزی واردکنندگان برنج که از قریب
به ۸ ماه پیش پرداخت نشده است، اقدام کنند تا ایشان سرمایه لازم

برای واردات برنج در سال جدید را در اختیار داشته باشند.

وی گفت: تاخیر در پرداخت مطالبات ارزی واردکنندگان برنج و کند یا
متوقف شدن ثبتسفارش، این پیام را برای دلالان دارد که میتوانند

وارد بازار برنج شده و از شرایط سواستفاده کنند.

وی با تاکید بر اینکه سالانه ۳ تا ۳ و نیم میلیون تن برنج در کشور
مصرف میشود، ادامه داد: باتوجه به بارندگیها پیشبینیمیشود امسال
میزان تولید برنج رضایت بخش بوده و با واردات یک میلیون تا یک
میلیون و ۲۰۰هزار تن، نیاز بازار تامین و به ثبات و تعادل قیمت

میرسیم.

ضوابـط واردات برنـج بـرای سـال جـاری هنـوز
تعیین نشده است

ــن ــرر انجم ــتهای مک ــم درخواس ــت: علیرغ ــار داش ــانی اظه مختاری
تولیدکنندگان و تأمینکنندگان برنج ایران برای برگزاری نشست با
مسولان وزارت جهادکشاورزی برای تعیین تکلیف وضعیت واردات برنج در
سال جاری و همچنین تعیین تکلیف مطالبات سال گذشته واردکنندگان
بابت برنجهایی که ۷ الی ۸ ماه پیش در بازار عرضه شده، همچنان

جلسهای تشکیل نشده است.

وی با بیان اینکه بلاتکلیف ماندن ثبت سفارش نیز مشکلی جدی است،
تصریح کرد: باید بپذیریم که بخش از نیاز کشور به برنج باید از
محل واردات تامین شود، اما اردیبهشت ماه فرارسیده و هنوز وزارت

جهادکشاورزی در این حوزه تعیین تکلیف نکرده است.

رییس انجمن تولیدکنندگان و تأمینکنندگان برنج ایران با یادآوری
مشکلات شالیکاران و تولیدکنندگان برنج در سال ۱۴۰۱، توضیح داد:



سال گذشته برنج زیادی از محصول سال ۱۴۰۱روی دست کشاورزان باقی
مانده بود و به دلیل افزایش قیمت تا ۱۵۰ هزارتومان بازار با کاهش

تقاضا و رکود روبرو شده بود.

وی ادامه داد: سال گذشته در آستانه آغاز فصل کشت و برداشت برنج،
این نگرانی وجود داشت که با وجود رکود، آیا کشاورز باز هم به کشت

برنج و تولید ادامه خواهد داد.

مختاریانی با یادآوری اتفاقاتی که در ماههای ابتدایی سال گذشته
رقم خورد، اظهارداشت: با درخواست استانداران استانهای شمالی و
وزارت جهاد کشاورزی، بخش خصوص به کمک شالیکاران آمد و با سرمایه
خود و عرضه مستقیم برنج در فروشگاه زنجیرهای توانست، وضعیت بازار

را مدیریت کرده و مانع متضرر شدن شالیکاران شود.

وی تاکید کرد: بازار پارسال بازاری بود که هم مصرفکننده توانست
برنج را با قیمت مناسب خریداری کند و هم از آسیب دیدن کشاورزان

جلوگیری شد.

رئیس انجمن تولیدکنندگان و تأمینکنندگان برنج ایران با تاکید
براینکه باتوجه به تجربیات سالهای گذشته پیش از بروز مشکل باید
برای مدیریت بازار تدابیر لازم در نظر گرفته شود، گفت: سال گذشته
وقتی کشاورزان با مشکلات جدی روبرو بودند، به صورت مستمر با
مـدیران وزارت جهـاد کشـاورزی و اسـتانداران اسـتانهای شمـالی در

ارتباط بوده و در جلسات مکرر پیگیر رفع مشکلات کشاورزان بودیم.

وی با اشاره به اقدامات ویژهای که بخش خصوصی انجام داد و با
سرمایه خود اقدام به خرید محصول کشاورزان کرد، قول و وعدههایی
برای حمایت از بخش خصوصی داده شد، افزود: اختصاص وام برای
خریدهای بعدی و تعیین سهمیه واردات متناسب با میزان خرید محصول
داخلی از جمله این وعدهها بود، اما به محض اینکه مشکلات حل شد،
همه وعدهها به دست فراموشی سپرده شد و با این شرایط امسال بعید
به نظر میرسد که بخش خصوصی تمایل داشته باشد با سرمایه خود و با

وعده و وعید به این حوزه ورود کند.
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